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Data: 25 de juny de 2020. 

Hora: 17:00 h. 

Lloc: ZOOM  

 

 

Persones assistents 

Dr. Joaquim Gea, president 

Sr. David Asín, tresorer 

Dra. Núria Cruz, en representació de Menarini, vocal 

Dr. Jordi Dorca, vocal 

Sra. Maria José Escarpenter, en representació de AstraZeneca, vocal 

Dra. Rosa Faner, vocal 

Dra. Judith Garcia-Aymerich, vocal 

Dr. Eduard Monsó, vocal 

Dr. Vicente Plaza, vocal. 

 

També ha assistit amb veu i sense vot el Sr. Joan Casals Falcó de Momentumco. 

 

 

Han excusat la seva absència: 

Dr. Jaime Grego, vicepresident 

Dr. Antoni Rosell, secretari 

Dr. Jorge Abad, vocal 

Sr. Angel Francisco Azpeitia, en representació de Esteve, vocal 

Dr. Ferran Barbé, vocal 

Dr. Joan Albert Barberà, vocal 

Sr. Enric Barbeta, en representació de SOCAP, vocal 

Sr. Pablo Calzada, en representació de Aldo Unión, vocal 

Dr. Jaume Ferrer, vocal 

Dr. Joan Escarrabill, vocal 

Dra. Silvia Gómez, vocal 

Sra. Diana Lamarca, en representació de Esteve-Teijin, vocal 

Acta de la reunió del Patronat de la Fundació BARCELONA RESPIRATORY NETWORK 
(BRN).  
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Sra. Roser Maestro, en representación de Ferrer, vocal 

Dr. Ferran Morell, en representación de FUCAP, vocal 

Dr. Alfonso Torrego, vocal 

 

 

 

Ordre del dia 

 

1. Aprovació de l’acta de la darrera reunió patronat (11/12/19) 

2. Informe del President 

3. Aprovació Comptes Anuals 2019 

4. Nou format BRN Seminars i simpòsiums (online) 

5. Cerca de fons per a projectes de recerca 

6. Torn obert de paraules 

   

 

 

Desenvolupament de la sessió 

 

1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior (11/12/19). 

S’aprova por unanimitat l’acta de l’anterior patronat, celebrat el passat 11 de desembre de 2019. 

 

 

2.- Informe del President. 

 

a) BRN Reviews. El President explica que ja s’ha fet efectiu el relleu al capdavant de la 
revista BRN Reviews i que des del mes de març el Dr. Àlvar Agustí n’és l’editor en cap. 
Explica que degut a la pandèmia de la COVID-19 el número inicialment previst pel 
període abril-agost 2020 s’ha posposat al període setembre – desembre del mateix any. 
Explica que aquest número anirà sobre MPOC i que el Dr. Agustí actuarà com a editor 
del mateix. Així mateix, repassa els autors i títols provisionals dels articles que contindrà. 
Continua explicant que la Dra. Garcia-Aymerich serà l’editora del següent número, que 
està previst que es publiqui a inicis de l’any 2021 i que portarà per títol “New and Old 
Environmental Pollutants & Respiratory Diseases”, i repassa temàtiques que s’estan 
treballant per a futurs números tals com Hipertensió Pulmonar, Fibrosi Pulmonar, Asma, 
Càncer de Pulmó o Microbioma Respiratori. A nivell de gestió, destaca que s’ha 
aconseguit dur a terme una important reducció de despeses, però que malgrat estar en 
converses amb GSK encara no s’ha pogut concretar cap suport econòmic per a la revista 
per enguany. Tenint en compte que la revista s’edita en anglès, proposa intentar 
contactar amb les seus internacionals de les indústries farmacèutiques. 

b) Projectes FRPA. El President explica que el projecte guanyador de l’edició 2019 de la 
convocatòria d’ajuts FRPA ha estat el liderat pel Dr. Toni Rosell i que du per títol 
“Radiomics in Lung Cancer Screening”. Repassa l’estat dels diferents projectes de les 
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convocatòries anteriors, destacant que ja hi ha dos projectes tancats, un pendent de la 
memòria final i tres actualment en marxa. Posa en valor els 420.000 € obtinguts de forma 
directa per a projectes de recerca gràcies a la col·laboració amb la Fundació Ramon Pla 
Armengol. Explica que a la tardor es decidirà la temàtica per a la convocatòria 2020, però 
que en algun moment s’havia plantejat la idoneïtat que anés sobre la COVID-19.  

La Dra. Garcia-Aymerich pregunta si s’ha fet una revisió dels resultats dels projectes en 
clau dels objectius estratègics de BRN establerts a les convocatòries, més enllà de 
l’àmbit científic, que ja es du a terme a través de les memòries científiques 
corresponents. El Sr. Casals explica que el que estava pendent i s’ha hagut de posposar 
arrel de la pandèmia és celebrar una sessió monogràfica sobre projectes FRPA en la 
que cada IP presentés el projecte. Planteja que es pot aprofitar aquest esdeveniment, 
encara sense data concreta, no només per explica els assoliments científics, sinó també 
la continuïtat de la línia de recerca o de les col·laboracions establertes. La Dra. Faner, 
com a IP d’un dels projectes, explica que el projecte va donar lloc a publicacions i que 
va servir per aconseguir més finançament d’altres fonts. Pensa que potser es podria 
donar més difusió dels projectes dins la web de BRN. El President comenta que la 
intenció és celebrar aquesta sessió a inicis de l’any 2021. 

c) Projecte Asma Eosinofílica.  El President recorda que també hi ha en marxa un projecte 
de recerca sobre asma eosinofílica identificat a través d’una convocatòria feta per BRN, 
que està liderat per la Dra Irina Bobolea i finançat per AZ. 

d) Campanya de comunicació ATREVIA – AZ. El President explica que s’ha posat en 
marxa una campanya de comunicació conjunta entre BRN i la SOCAP amb l’agència de 
comunicació ATREVIA i finançada per AZ, amb l’objectiu de donar visibilitat a la 
pneumologia catalana als mitjans de comunicació. Explica que està previst que surtin 
dues notes de premsa relacionades amb la COVID-19, una explicant les unitats 
funcionals que s’estan posant en marxa als diferents hospitals per tal de tractar les 
seqüeles i una altra sobre un possible rebrot de la malaltia. La Dra. Garcia-Aymerich 
considera que és una excel·lent oportunitat per explicar què és BRN i posar en valor la 
seva multidisciplinarietat. 

e) Nova web de BRN i mapa d’investigadors. El President explica que s’està treballant 
en una nova web que gairebé està a punt per publicar-se i que s’ha actualitzat el format 
de la fitxa d’investigadors del mapa BRN, de manera que aquestes siguin més operatives 
i fàcils d’actualitzar. Recorda als diferents centres que cal que els investigadors revisin i 
actualitzin les seves fitxes. 

f) Estratègia de Fundraising. El Sr. Casals explica que s’ha avançat en gairebé tots els 
aspectes pendents i que només manca disposar de testimonis de pacients per completar 
el dossier de presentació i poder iniciar els contactes i visites a potencials donants. 

g) Baixa de Boehringer Ingelheim.  El President explica que s’ha rebut una sol·licitud de 
baixa del patró protector Boehringer Ingelheim. Explica que s’intentarà contactar amb 
ells per tal d’intentar refer les relacions, però que si no s’aconsegueix aquest fet suposarà 
una disminució d’ingressos fixos de 15.000 € anuals. El Dr. Plaza explica que 
darrerament la companyia està reduint col·laboracions i que només mostra interès per 
aspectes relacionats amb la fibrosi pulmonar. 

h) Agraïments. El President agraeix a tots els membres de BRN la seva dedicació en la 
crisi sanitària provocada per la pandèmia de la COVID-19. Als metges i recercadors per 
la seva dedicació a primera línia assistencial, i en la vertebració de projectes de recerca, 
i als patrons industrials, els múltiples oferiments de donar suport oferint material de 
protecció i / o altres aspectes logístics. 
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3.- Aprovació comptes anuals 2019.  

El Sr. Casals explica que els ingressos de la Fundació BRN provenen en gran mesura de les 
aportacions anuals que realitzen els patrons. Explica que formalment s'han de comptabilitzar 
també aquelles partides no finalistes per a la Fundació, com l'ingrés de 15.000 euros per al 
projecte CatCoVer o de 28.000 euros pel projecte sobre Asma Eosinofílica, quantitats que la 
Fundació canalitza per al desenvolupament dels projectes en qüestió, quedant-se únicament 
amb el 5% d'aquestes quantitats en concepte de despeses de gestió. Recorda que, de manera 
similar, les aportacions rebudes en concepte de patrocini de BRN Reviews no tenen com a destí 
final la Fundació, sinó que aquesta únicament les gestiona. En total, els ingressos de l'any 2019 
van ascendir a 130.400 euros. 

Pel que fa a les despeses, destaca que les tres partides més importants són les dedicades al 
BRN Reviews (47.665,76 euros), el suport a activitats fundacionals (27.780,00 euros) i la pròpia 
gestió i administració de la fundació (20.981,40 euros). Detalla que en la relació de despeses es 
comptabilitzen alguns càrrecs que es corresponien a l’exercici 2018. En total, les despeses de 
ascendeixen a un total de 103.132,63 euros, el que deixa un balanç dels comptes anuals de 
27.267,37 euros. No obstant això, a aquesta quantitat s'han de descomptar les partides no 
finalistes per a la Fundació i afegir els càrrecs que corresponien a exercicis anteriors, el que 
deixaria un resultat "de gestió" negatiu en 10.101,32 euros. Explica que aquest resultat de gestió 
negatiu és degut al fet que no es va poder concretar la col·laboració de 15.000 euros inicialment 
pactada amb GSK. 

De cara a l’exercici 2020, el Sr. Casals comenta que la incertesa actual fruit de la situació de 
pandèmia sanitària ha fet impossible elaborar un pressupost realista. Explica que s’han pogut 
reduir força les partides de BRN Reviews i d’esdevniemnts com ara BRN Seminars, però que 
també han rebaixat els ingressos fixos, per tal, remarca la importància d’assolir 35.000  euros 
addicionals per intentar tancar l’any amb un equilibri econòmic de gestió. Explica que ara mateix 
s’està negociant amb GSK per tal que faci una aportació de 15.000 euros en concepte de 
patrocini de la revista i que també s’espera alguna aportació de la SOCAP en el mateix concepte.  

El Sr. Asín considera que, més enllà de les dificultats actuals, el compte de resultats i el balanç 
presentat estan sanejats i demostren la fortalesa de la Fundació. Així mateix, planteja la 
possibilitat d’extreure alguna rendibilitat de l’import que la fundació té al compte corrent, a través 
d’algun producte financer de baix risc. El President mostra els seus dubtes sobre si les fundacions 
poden fer aquest tipus d’operacions i en tot cas es mostra molt prudent en el context actual 
marcat per una forta incertesa en l’a`mbit econòmic.  El Dr. Plaza explica que la SEPAR té certa 
experiència en aquests temes, però mostra el seu acord en anar en molt de compte en la 
conjuntura actual. El Dr. Monsó recorda que gran part d’aquest import està destinat a ser utilitzat 
pels recercadors en el moment en que es necessiti, per tant, considera que caldria buscar 
instruments financers amb possibilitat de recuperació del capital en terminis curts. Finalment el 
President resumeix les intervencions comentant que cal deixar una porta oberta de cara al futur 
però no fer cap acció al respecte en el moment actual.  

 

4.- Nou format BRN Seminars i simpòsiums (online) 

El President comenta que en la situació actual el més prudent és plantejar-se la realització 
d’activitats en format virtual. En aquest sentit proposa que els 2 BRN Seminars previstos per 
enguany sobre SEPSIS i CONTAMINACIÓ AMBIENTAL se celebrin online. 

Així mateix considera que es podria organitzar un simpòsium en format virtual sobre la COVID, 
que serviria per posicionar la pneumologia en la gestió de la malaltia i mantenir la periodicitat 
bianual de simpòsiums. Considera que el fet de celebrar-lo en format virtual pot ajudar a rebaixar 
despeses i comenta que el tema clau és identificar un bon líder científic dins de l’àmbit BRN. 
Proposa que aquest simpòsium podria estar co-liderat pel Dr. Daniel Prieto Alhambra, 
epidemiòleg que actualment desenvolupa la seva carrera a Oxford.  

Diverses intervencions valoren molt positivament la proposta.  
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5. Cerca de fons per a projectes de recerca 

El President explica que en el si dels diferents centres representats a BRN hi ha multitud de 
projectes de recerca en marxa al voltant del COVID, molts dels quals són multicèntrics. Explica 
que, gràcies al Dr. Rosell, darrerament ha tingut algunes converses amb un representant de la 
Fundació Daniel Bravo, fundació que té com a finalitat contribuir al desenvolupament de la 
recerca biomèdica. Detalla que existeix la possibilitat d’entrar en un projecte de recerca amb una 
forta component immunològica. Explica que ja s’ha iniciat un debat científic entre els membres 
del Comitè Científic respecte a una eventual col·laboració. Personalment considera que es tracta 
d’una bona oportunitat per iniciar una relació amb aquesta Fundació i comenta que en els propers 
dies es prendrà una decisió al respecte. 

Per una altra banda recorda que la Marató d’enguany anirà orientada al COVID i considera que 
des de BRN cal plantejar un o més projectes potents amb possibilitats per ésser finançats.  

Finalment comparteix la idea d’iniciar una campanya de corwdfunding per recollir diners per 
finançar algun dels projectes de recerca multicèntrics en marxa en l’àmbit de la COVID. Comenta 
que s’ha estat estudiant la possibilitat de posar en marxa la campanya a través de la plataforma 
migranodearena.org. El Sr. Asín explica que coneix en fundador de la plataforma i s’ofereix a 
organitzar una reunió amb ell per tal de conèixer de primera mà el funcionament de la mateixa. 
El President agraeix l’oferiment i insta al Sr. Asín a organitzar la reunió en qüestió. 

 

 

6. Torn obert de paraules 

El Dr. Dorca explica que des del mes passat ja no exerceix com a responsable del servei de 
pneumologia, sinó que ha estat rellevat en el càrrec per la Dra. Salud Santos. Comenta que avui 
ha assistit a la reunió per tal de despedir-se dels patrons, a qui agraeix la seva tasca 
desenvolupada al llarg dels darrers anys i especialment, en l’etapa en la qual ell va presidir la 
fundació. Finalment es posa a disposició de la fundació per tot allò en el que pugui ajudar. El 
President agraeix la seva tasca i recorda la seva etapa a la presidència com a molt positiva i 
enriquidora. El Sr. Asín destaca la seva personalitat ferma, honesta i amb principis i considera 
que la seva marxa és una pèrdua per a la fundació. El Dr. Dorca insisteix en que mantindrà la 
relació amb la fundació sempre que se’l requereixi però mostra el seu desig pel fet que la seva 
presència no vagi en detriment de la de la Dra. Santos, de qui està convençut que farà grans 
aportacions a la fundació. La Sra. Escarpenter comparteix les paraules del Sr. Asín, però està 
convençuda que deixa la representació de l’hospital de Bellvitge en molt bones mans.  

La Sra. Escarpenter pregunta sobre el futur de la recerca a curt termini i mostra la seva 
preocupació al respecte ja que explica que molts dels estudis en marxa s’han hagut d’aturar. 
Lamenta complicacions, especialment a Catalunya. El President explica que efectivament hi ha 
dificultats per fer proves complementaries necessàries en certs estudis. Considera que no és un 
tema centrat a Catalunya sinó d’abast general, i considera que la represa a la normalitat en 
aquest àmbit serà lenta. El Dr. Dorca mostra la seva preocupació pel fet que després d’haver 
aconseguit una àrea d’assaigs clínics al si del servei, aquesta s’ha convertit en UCI. El Dr. Plaza 
considera que si no hi ha rebrots, la situació anirà millorant paulatinament, però si hi ha algun 
rebrot la recerca clínica pot aturar-se alguns mesos més. El Dr. Monsó comparteix la preocupació 
per poder activar els estudis aturats als darrers mesos i accepta dificultats per posar-ne en marxa 
de nous. La Dra. Garcia-Aymerich explica que a l’entorn d’IS Global s’ha aturat tot i només 
continuen en marxa estudis relacionats amb la COVID i estudis que es poden realitzar de forma 
telefònica. Tanmateix es mostra esperançada en poder salvar aquells estudis que requereixen 
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proves que no necessàriament s’han de dur a terme en un entorn hospitalari. La Dra. Faner posa 
èmfasi en els canvis en els protocols de processat de mostres biològiques dels estudis en marxa. 

 

Sense més intervencions, s’aixeca la sessió. 

 

 El President  El Secretari  

  

 

 

 

 

  

 

 

 Dr. Joaquim Gea Guiral  Dr. Antoni Rosell Gratacós  

 


